
Oświadczenie złożone 

przez senatora Waldemara Sługockiego 

na 54. posiedzeniu Senatu 

w dniu 19 stycznia 2018 r. 

Oświadczenie skierowane do ministra – członka Rady Ministrów, koordynatora służb specjalnych Mariu-

sza Kamińskiego 

Do mojego biura senatorskiego zgłosili się przedstawiciele Zrzeszenia Gmin Województwa Lubuskiego 

(ZGWL), którzy w swoim stanowisku wyrazili opinię wszystkich 82 gminnych jednostek samorządu teryto-

rialnego (JST) z terenu ziemi lubuskiej w sprawie projektu ustawy o jawności życia publicznego. Włodarze 

samorządowi zrzeszeni w ZGWL pozytywnie oceniają chęć wprowadzenia mechanizmów, których celem 

będzie ograniczenie dostępu do informacji publicznej osobom nadużywającym tego prawa w celach niemają-

cych nic wspólnego z troską o dobro publiczne. Stoją oni na stanowisku, iż zapisy art. 21 ust. 2 przedmioto-

wego projektu mogą przyczynić się do poprawy wydajności JST. Zwracają oni jednak uwagę na fakt, iż 

w praktyce problemem związanym z udostępnianiem informacji publicznej nie jest liczba czy zakres takiej 

informacji, a częstotliwość składania wniosków. To właśnie ten element samorządowcy z ZGWL uważają za 

podstawowy dla uporczywości, jednak próżno tego szukać w projekcie ustawy o jawności życia publicznego. 

Działacze Zrzeszenia Gmin Województwa Lubuskiego zwracają również uwagę na zapisy art. 21 ust. 3 

pkt 2 wskazanego projektu, w myśl których definiowanie treści decyzji odmawiającej udzielenia informacji 

publicznej odwołuje się do art. 7 ust. 1 pkt 2 i 3 tejże ustawy. Problemem jest jednak sama treść artykułu, do 

którego projekt ustawy nakazuje się odwołać. Zawarte są w nim jedynie jednostki redakcyjne, co w istocie 

nie daje formalnych podstaw do wystawienia decyzji odmownej udostępnienia informacji publicznej. W isto-

cie należałoby zmienić treść wskazanego artykułu lub wprowadzić odwołanie art. 21 ust. 3 pkt 2 do innego 

artykułu z przedmiotowego projektu. 

Przedstawiciele ZGWL negatywnie opiniują natomiast art. 49 projektu przedmiotowej ustawy odnoszący 

się do katalogu podmiotów zobowiązanych do składania oświadczeń majątkowych. Ich zdaniem uzasadnione 

jest pozostawienie w tym spisie osób zarządzających finansami publicznymi, jednakże rozszerzenie tego ka-

talogu o osoby ledwie stykające się z funkcjonowaniem organów publicznych uważają oni za nadmierne. 

Szanowny Panie Ministrze, jawność życia publicznego jest zasadą popieraną przez społeczeństwo, czemu 

wyraz daje w swoim stanowisku także Zrzeszenie Gmin Województwa Lubuskiego. Jednakże pamiętać nale-

ży, iż nadmierne udostępnianie informacji publicznej może przynieść negatywne skutki w postaci niekontro-

lowanej walki o wpływy polityczne i skupiania się opinii publicznej na sferze finansowej, a nie merytorycz-

nej pracy na korzyść dobra wspólnego. W związku z tym oświadczeniem zwracam się do Pana Ministra 

z prośbą o udzielenie odpowiedzi na następujące pytania. 

1. Czy zdaniem Pana Ministra niezbędna jest aż tak duża ingerencja w udostępnianie informacji publicz-

nych? 

2. Jakie są przesłanki do rozszerzania katalogu osób zobowiązanych do upubliczniania swoich oświadczeń 

majątkowych? 

3. Czy Pan Minister jako wnioskodawca przedmiotowego projektu ustawy planuje wprowadzenie zmian 

mających na celu uwzględnienie postulatu mówiącego o częstotliwości składania wniosków o udostępnienie 

informacji publicznej? 

4. Czy planowana jest zmiana brzmienia art. 7 ust. 1 pkt 2 i 3, aby stał się on wartościowym, merytorycz-

nym i przejrzystym odnośnikiem do zapisów art. 21 ust. 3 pkt 2 wskazanego projektu ustawy? Jeżeli tak, to 

proszę, o ile to możliwe, o podanie terminu ogłoszenia takich zmian. 

Z poważaniem 

Waldemar Sługocki 


